

မုန်ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံာ်ဖိဃီဖိ အိာ် / တအိာ်	တအိာ်
တၢ်ဘျုးတၢ်ဘါ	တသ့ညါ
အိာ်ဆိးဒူသဝီ	အ--- သဝီ, မးထီကရူာ်, ဒွဲာ်လိကီာ်ဆာ်, မုာ်တြီာ်ကီာ်ရ

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

<p>၁. ရဲပုးပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.</p> <p>ဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃး ဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၢ်အံၤ လၢပုၤအါဂၤအအိာ် ဒီဖျါလၢလီတဲစိအတၢ်ဆဲးကျိး န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ညါတဖၣ်အံၤ ဟံာ်ဃုာ်ဒီးပုၤလၢအထံာ်ချုးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သး, ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိာ် ဒီးပုၤတဂၤ လၢအမၤတၢ်တၢ်ဒ် ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူာ် (KHRG) ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဂၤအသိး ဒီးမၤစၢၤစ့ၢ်ကီး ပုၤတူၢ် ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤလၢ တၢ်ဆုၤခီအီၤလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤန့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်တၢ်တဂၤအံၤ ထံာ်ချုးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤ ဒီးမၤစၢၤစ့ၢ်ကီးပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် ဒီးဆုၤ အီၤဆူ အ--- သဝီဆူ ဝ--- သဝီန့ၣ်လီၤ. အဝဲမၤစၢၤစ့ၢ်ကီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဒ်သိး ကထံာ်န့ၢ်ဘၣ်တဲ တၢ်ဆဲး ကျိးအကျိၤအကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်ခံၤတဂၤအံၤ မ့ၢ်ဝဲအ--- သဝီဖိလၢ အလဲဆူထံကျိၤဖဲအနံၤဝဲန့ၣ် ဒီးသ့ဝဲကျဲတဘိဃီ ဒီး စီၤက--- လၢအယီၤဘၣ်တဲဟီၣ်လၢာ်မ့ၣ်ပီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲပုးဝဲတၢ်အိာ်သး ဖဲဂီၤနီၤန့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်သၢၤတဂၤမ့ၢ် ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အမိာ်န့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်လွံၢ်ဂၤတဂၤန့ၣ် မ့ၢ်ပုၤဒီဘူးဒီတၢ်ဒီး ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်တၢ်တဂၤ ဒီးအဝဲဟ့ၣ်လီၤဝဲ KHRG လၢတၢ်ဂီၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ကဲထီၣ်သးအံၤန့ၣ်လီၤ.</p> <p>ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်ယဲၢ်ဂၤတဂၤန့ၣ် မ့ၢ် KHRG ပျီပူၤပုၤမၤတၢ်တၢ်တဂၤ ဒီးအဝဲထံာ်လိာ်သးဒီး ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖဲ တၢ်ဆုၤဃီအီၤဆူ ကီာ်ပယီၤသုးကီာ်ကးကရၢ (နည်းဗျူဟာ) တၢ်ဆါဟံာ် လၢအအိာ်သ့ၣ်လီၤသးဖဲ ဖၣ်ပုၤပုၤဒီး ဂ- -- သဝီအဘၣ်စၢၤ န့ၣ်လီၤ. အဝဲဟ့ၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ဂီၤလၢ KHRG အအိာ်လၢတၢ်မၤနီၣ်မၤဃါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.</p>
--

<p>ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစ့ၢ်စ့ၢ်သ့ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲဒ်လဲာ်.</p> <p>ပုၤဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်တၢ်တဂၤမ့ၢ် ပုၤလၢအထံာ်ချုးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤအဂုၤဂၤတဖၣ် မ့ၢ်အ ဟံာ်ဖိဃီဖိ မ့တမ့ၢ် လီၢ်ကဝီၤဒူဖိသဝီဖိတဖၣ်လၢ အသ့ညါပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ် မ့တမ့ၢ် တၢ်အိာ်သးခံၤလိာ်</p>
--

(၃) ပတီၢ်တပတီၢ် - ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်.

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပဲၤပဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်ဂီၤခီ ၈ န့ၣ်ရံၣ် ၁၅ မံးနံးဆၢကတီၢ် စီၤက--- လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၃၀ အိၣ်ဖဲအ--- သဝီ, မးထီကရူၢ်, ဒွဲၣ်လိကီၢ်ဆၢ, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်တဂၤ ယီၢ်ဘၣ်ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် ဒီးဘၣ်ဒိ ဘၣ်ထံးလၢ တၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်န့ၣ်လီၤ. (အဝဲ အခိၣ်ခံၣ်လိာ်ဒီးအသးနီၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဝဲ နးနးက လဲၣ်န့ၣ်လီၤ). ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်လၢ စီၤက--- ယီၢ်ဘၣ်ဝဲအံၤ ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်လီၤအီၤလၢ အ--- သဝီမ့ၣ်ထီၣ် တကပၤ လၢပုၤဘၢၣ်သီခါသ့အသရိၣ်အမဲၣ်ညါ သဝီကျဲလၢအလဲၤဝဲဒၣ်ဆူ ထံကျိတခီန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ ခီဖျါကျဲလၢတၢ်ဒါလီၤယၢ်အံၤအံၤ ဟးဂီၤဝဲအယိ ကဲထီၣ်က့ၤဟီၣ်ခိၣ်က မ့ၣ်အကျဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ် သးဝံၤအလီၢ်ခံ ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢ အသးတဖၣ်လၢအအိၣ်ဖဲ သဝီပူၤ (တသ့ၣ်ညါ အသးကလၢအနီၣ်ဂံၢ်ဘၣ်) တဖၣ် ဟဲက့ၤစိာ်က့ၤ စီၤက--- ဆူအဟံၣ် ဒီးကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢ အသးကသံၣ်သရၣ် ဒိၣ်တၢ်ကွံာ်အခိၣ်စ့ၣ်တခီ ဒီးယါဘျါန့ၣ်ဝဲတၢ်ပူၤလီၢ် လၢအခိၣ်ထွဲတခီ ဒီးအသးနီၣ်ပျါ န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအ--- သဝီဒီးဟ--- (သဝီလၢအဘူးတဖျါ) ဆူအီၤဆူ ကညီဒိကလုာ်စၢဖျါကရၢ KNU အကသံၣ်သရၣ်လၢ အအိၣ်ဖဲဟ--- သဝီ လၢတၢ်ကူၤစါယါဘျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ ဘၣ်တၢ်ဆူ အီၤဆူ ဝ--- သဝီ လၢကလဲၤဒီးချံလၢအလဲၤဆူ ကမးမိာ်ပွဲၤန့ၣ်လီၤ. အဟံၣ်ဖိယိဖိတဖၣ် အဲၣ်ဒီးဆူအီၤဆူ ဖၣ်အၣ်တၢ်ဆါ ဟံၣ်လၢတၢ်ကူၤစါယါဘျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (ကမးမိာ်န့ၣ်အိၣ်လၢ ကျဲဖဲတၢ်လဲၤဆူ ဖၣ်အၣ်န့ၣ် လီၤ). ဘၣ်ဆၢ မုၢ်ဃုာ်လီၤလံ (စဲးခံလၢကချူးန့ၣ်ချံ) အယိ ဘၣ်တၢ်ဆူအီၤဆူ ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢ (နည်းဗျူဟာ)တၢ်ဆါဟံၣ် တနၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါစဲးပထုဘၢၣ် ၁၂ သီ ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်လဲၤဆူအီၤဒီးချံ ဆူကမးမိာ်ပွဲၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ကွံာ်ထွဲလၢ ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢတၢ်ဆါဟံၣ် ဆူၣ်ချုပုၤမၤ တၢ်ဖိတဖၣ် ဖဲတီၣ်ကလု လၢအဘူးဒီးဖၣ်အၣ် ဝံၤဒီးအဝဲစံၣ်လီၤဘၣ်က့ၤတၢ်ဆါဟံၣ်လၢ လါစဲးပထုဘၢၣ် ၂၅ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် ပီၢ်ဖးထီၣ်ဝံၤတဘျီယိန့ၣ် ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢ အသးဖိလၢအိၣ်လၢ သဝီတဖၣ် လဲၤဃုာ်ဝဲဒၣ်ဆူတၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်အလီၢ် ဒီးဟဲက့ၤစိာ်က့ၤဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်အက့ၤလၢ အပီၢ်ဖးထီၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဝံၤဒီး အဝဲသ့ၣ်ဒုးန့ၣ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်က့ၤတဖၣ်ဆူ သဝီသးပျါအအိၣ်ဒီး တဲဝဲလၢ တမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ် အဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. အ--- သဝီသးပျါ တဲဝဲလၢ ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢတဖၣ် တဟံၣ်သ့ၣ် ဟံၣ်သးကန့ၣ်ဃုာ်ဝဲ ဟီၣ်လၢမ့ၣ်ပီၢ် လၢပီၢ်ဖးထီၣ်တၢ်လၢအပူၤကွံာ်တဖၣ်ဘၣ် (ဘၣ်ဆၢ ခီဖျါအဝဲသ့ၣ် ဟံၣ်သ့ၣ်ပံၤသးဝဲ တၢ်ပီၢ်ထီၣ်တခါအံၤအယိ အလီၤဆီဘၣ်လၢ သဝီဖိတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ). သဝီဖိတဖၣ် ထံၣ်ဝဲဒီးတနၢ်န့ၣ်ဝဲ ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကးကရၢ အသးဖိတဖၣ် ခီဖျါဟဲစိာ်ဒုးန့ၣ်ဝဲ မ့ၣ်ပီၢ်အက့ၤတဖၣ်လၢ သဝီသးပျါအအိၣ် ဒီးတဲဝဲလၢတမ့ၢ်အဝဲသ့ၣ် အတၢ်ဘၣ် (ခီဖျါ သးဖိတဖၣ်အံၤ တညီန့ၣ်မၤဝဲတၢ်အံၤလၢ မ့ၣ်ပီၢ်ပီၢ်ဖးထီၣ်ဝံၤ အလီၢ်ခံဘၣ်အယိလီၤ). တချူးလၢတၢ်ကဲထီၣ်သးဒီးဘၣ်န့ၣ် ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ်ကး ကရၢအံၤ တဲဘၣ်သဝီဖိတဖၣ်လၢ ကသ့ၣ်ထံကျဲမုၢ် ဒီးသုတလဲၤလၢကျဲကပိာ်ကပၤ ဖဲအဝဲသ့ၣ်လဲၤလၢ သဝီချါန့ၣ်လီၤ. ခီဖျါတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအယိဒီး သဝီဖိတဖၣ်တယာ်ဝဲလၢ ကမ့ၢ်ဒၣ် အဝဲသ့ၣ် (ကီၢ်ပယီၤသးကီၣ် ကးကရၢ) အမ့ၣ်ပီၢ်န့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ် ဒ်သဝီဖိတဖၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲအသိး ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထူၣ်

ဖျားသူးမုါဒိန် KNLA သူးတဖန် တညီန့ဆီလီဟီန့်လ်မ့ပိါလ၊ ကျဲလ၊အလဲ၊ဆူ ပွဲလိာ်ကျိ ဒီးအဝဲ သ့ပဲ သူဝီဖိတဖန် ကသူဝဲဒန်ကျဲတဘိန့န့ တု၊လ၊တါကဲထီန့သးအံ၊န့လီ၊. (အဒိ KNLA သူးဖိတဖန် တဟ့ပလီဝဲ သူဝီဖိတဖန် လ၊အသူးတသူကျဲတဘိအံ၊ဘန်န့လီ၊). သူဝီဖိတဖန် ဟံဖျါဝဲဒန်လ၊ ညီန့ KNLA သူးဖိ တဖန် ဟ့ဒူးသ့ညါဝဲသူဝီဖိတဖန် ဖဲအဝဲသ့န့ဆီလီဟီန့်လ်မ့ပိါ ဒီးမ၊ဝဲဒိသိးက ဟးဆူးဝဲ လီ၊ကဝီ၊တဖန်န့လီ၊. ဘန်ဆန် အ--- သူဝီသးပုါတဲဝဲလ၊ အဝဲသ့မ၊လီ၊တါဝဲ ပု၊ဖီန့စုကဝဲ၊ ဖဲလဲန့တဖု အဟီန့်လ်မ့ပိါလဲန့ဘန် ဒီး KHRG တဒီးန့စုကီး တါအုန်သးလ၊ သူးဖဲလဲန့တဖုလ၊အဆီ လီ၊ဟီန့်လ်မ့ပိါလ၊ စီ၊က--- ယီ၊ဘန် ဝဲန့လီ၊.

ဖဲတါကဲထီန့သးအခါန့ စီ၊က--- လဲ၊ဝဲဒန်လ၊ ပွဲလိာ်ကျိထံကါနိန် ဒိသိးကလဲ၊ဒီးချုံ ဒီးလဲ၊ပု၊ဝဲ ကသံန့လ၊ ကမးမိါလ၊သီခါအဂီ၊န့လီ၊. အဝဲညီန့မ၊စ၊တါလ၊ သီခါဖုန့လီ၊. ဒိအ--- သူဝီဖိလ၊ အသူဝဲကျဲတဘိလ၊ တါကဲထီန့သးဖဲမုါဂီ၊ဝဲန့ ဟံဖျါဝဲအသိး အ--- သူဝီဖိလ၊အဂ၊တဖန် သူစုကီးကျဲ တဘိန့လ၊ ဖဲအလဲ၊ဆူ ပွဲလိာ်ကျိထံကါနိန်အခါ ဘန်ဆန် တယီ၊ဘန်ဝဲ ဟီန့်လ်မ့ပိါနီတဂ၊ဘန်.

စီ၊က--- အိန်ဒီး အဒိပုါဝဲ၊သ၊ဂ၊ဒီး အဝဲမုါပု၊သဒါလ၊ အဟံန့ပု၊န့လီ၊. အဝဲစံန့လီ၊တါဆါဟံန့ ဖဲလဲ၊စး ပထုဘန် ၂၅ သီ၊ ၂၀၂၁ နံနံပံ၊အလီ၊ခံ အဝဲလဲ၊အိန်လ၊ ယ--- သူဝီန့လီ၊. ဖဲအထီန့တါဆါဟံန့အဆါ ကတီ၊ ဒီးန့ဘန်ကျိန့စုတါဆီန့ထွဲမ၊စ၊လ၊ (DCA) အိန်န့လီ၊.

(၄) ပတီ၊တပတီ၊ - တါယုန့အခွဲး

မုါပု၊လ၊အတု၊ဘန်တါဖန် ဟ့ပု၊တါခွဲးတါယာ်လ၊ပကသူတါဂု၊တါကျိ၊တခါအံ၊ဧ၊၊ ဟ့ပု၊တါခွဲးတါ ယာ်လ၊ ပကသူတါဂု၊အံ၊လ၊ကျဲဒိလဲန့.

ပု၊ဟ့ပု၊တါကစီန့တဖန်ဟ့ပု၊ KHRG အခွဲးလ၊ ကသူတါဂု၊တါကျိ၊အံ၊န့လီ၊.





တၢ်ဂီၤခံဘၣ်လၢအဖီခိၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၣ်အီၤ ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဖဲဒွဲၣ်လိာ်ဆၢ မ့ၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤခံဘၣ် (လၢအစ့ၣ်တဒိဒီးလဲၤဆူအထွဲတဒိ)န့ၣ် ပၢ်ဖျါဝဲစီၤက--- လၢဘၣ်ဒိ ဘၣ်ထံး ဒိဖျါပာ်လၢမ့ၢ်ပီၢ် အတၢ်ပီၢ်ဖး ထီၣ်ဒီးတၢ်လဲၤဆူအီၤဆူ KNU ကသံၣ်သရၣ်လၢ အအိၣ်လၢ ဟ--- သဝီ ဒ်သိးကကူစၢယါဘျါန့ၣ်ဝဲ အပူၤလီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢတၢ်ဖီလၢလၢ အစ့ၣ်တဒိန့ၣ် ပၢ်ဖျါဝဲ စီၤက--- လၢတၢ်စိာ်လီၤအီၤလၢ ချံပူၤဖဲဝ--- သဝီ ဖဲလၢစဲးပထုဘၣ် ၁၂ သီ, ၂၀၂၁ နံၣ် ဒ်သိးတၢ်ကလဲၤ ဆူအီၤဆူ ကမးမိၢ်ပွၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢအဖီလၢအထွဲတဒိ ပၢ်ဖျါဝဲစီၤက--- လၢအအိၣ်လၢ သိလ့ၣ်ပူၤ ဒ်သိးဒီးကလဲၤဆူကမးမိၢ်ပွၢ် လၢတၢ်ကူစၢယါဘျါဆူညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ: လီၢ်ကတီၤသဝီဖိ)

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိာ်

ကညီၣ်ဂီၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢ သဘျၢတဖု လၢအာၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပူၤဂီၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ် ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၢ်တၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပူၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၢ် န့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂီၢ်တၢ်ကျိၢ်တဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကပၢ် ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤကမ့ၢ်တဖၣ် အက လုၢ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ် သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒုၣ်န့ၣ်လီၤ.